
Referat fra partnerskabsmøde den 29/11 2023 kl. 16-18  
 

Sted: Karens Minde, Loftet 

Deltager: Ove (By & Havn), Rie (Børnenes Dyremark/Fårelauget), Chrisser (Børnenes 

Dyremark/Fårelauget), Ole (DN), Claus (Grøn Agenda Sydhavn), Lone (Naturplejegruppen), Erik 

(Naturplejegruppen), Lars Michael (Sydhavnscompagniet), Jaris (Naturskolen), Ann (KELU), 

Eibhlin (KELU sek) 

 

Afbud: Jan (Sydhavnscompagniet), Nina (Grøn Agenda Sydhavn), Hanne (KELU),  

 

Dagsordenspunkt Formål Referat 

1. Valg af ordstyrer og 
referent 
(2 min) 
 

  
Ordstyrer: Jaris 
 
Referent: Eibhlin 
 
 

2. Godkendelse af 
dagsorden 
(5 min) 
 

Vi når ikke 
alle 
punkterne. 
Skal der 
afholdes 
ekstraordinæ
rt 
partnerskabs
møde i 
januar? 
 

Det blev besluttet, at der afholdes et ekstraordinært 
partnerskabsmøde i starten af februar/slut januar 
(efter lokaludvalgsmødet d. 25/1), hvor de 
udskudte punkter tages op.  
 

3. Målsætninger, 

tidsramme og 

proces for 

kommende 

plejeplan (3 min) 

At blive enige 

om nogle 

visioner/mål 

for 

plejeplanen 

og drøfte en 

tidsramme. 

Ingen 

endelige 

beslutninger.  

 

Der var enighed om, at det vil være en 
længerevarende proces. 
 
Forventningen er, at der kan lægge en plejeplan 
klar medio/ultimo næste år.  
 

a. Ændring af 
dyrebesætni
ng? 
(herunder 
hensyn til 
biodiversitet 
vs. brugere, 
tidshorisont, 
borgerinddr
agelse/naturf
ormidling, ny 
aktør ifm. 

 Grundejer: 
Ove har sendt det til Miljøorganisationen i By & 
Havn. De har ikke kunne tage stilling til det endnu. 
De beder om udtalelser fra WWF og DN. Ove har 
rykket dem.  

- Obs på at dette kan være benspænd for 
eventuelle ændringer.  

 
Drøftelse vedr. biologien i rapporten: 
 
Naturplejegruppen ytrede bekymring om 
datagrundlaget i notatet, der ikke inkluderer alle 



køer, 
dyreværnslo
ven mv.) (15 
min) 

 

arter på tippen som følge af mangel på inddragelse 
af lokal viden. Herunder særligt insekter og 
sommerfugle.  
 
DN nævnte, at et langt større datagrundlag havde 
været brugbart, men at der ikke var nok penge til 
dette i denne omgang. Konsulenterne har brugt 
den tid, de havde. Hertil blev det nævnt, at der evt. 
kunne skaffes flere penge til en opfølgning, hvis det 
vurderes nødvendigt på et tidspunkt.  
 
Grøn Agenda Sydhavn nævnte at trænede biologer 
ikke behøver så mange feltbesøg for at kunne 
udtale sig skråsikkert. 
 
Naturskolen var enige og supplerede med at 
biologernes tilgang formentlig tager 
udgangspunkt i at kigge på fundamentet: Hvis 
jordbunden er X og der er følgende planter til 
stede, så vil en driftsændring til Y gavne disse 
planter og øge muligheden for at endnu flere 
indfinder sig. Planterne er grundlaget for dyrelivet 
og det følger med ad åre hvis blot jordbund, drift 
og deraf følgende plantediversitet er i orden. 
Derfor behøver de ikke en minutiøs kortlægning af 
samtlige insektarter. 
 
Vi kan altid bliv klogere, men vi behøver ikke at vide 
mere for at gøre det meget bedre end vi gør nu 
hvad angår biodiversiteten. 
 
 
Beslutning: 
Der var konsensus om, at partnerskabet stiller sig 
ovenpå rapporten, og at der generelt arbejdes 
henimod anbefalingerne – men stille og roligt og 
på sigt.  
Derudover vigtigt at vidensgrundlaget 
videreudvikles løbende. Herunder at der gøres 
mere for at folk til at bruge Arter.dk, da det højner 
vidensgrundlaget.  
 
 
Konkrete ændringsforslag, der kunne afprøves i 
2024: 
 
Der var tilslutning til idéen om forsøgsordninger til 
at prøve forskellige delprojekter af.  
 
Der blev hertil drøftet en række konkrete forslag. 
Alle tre forslag skal ses som forsøgsordninger og 
skiltes som dette.  
 
Forslag 1: Forslaget indebar at skifte 5 af fårene ud 
med 5 geder (spise eller evt. mohairgeder, som 
kan bruges til uld).  
Der var opbakning til dette forslag.  
 



Børnenes Dyremark sender skriftligt forslag til 
partnerskabet, hvorefter det besluttes endeligt på 
mail.  
 
Forslag 2: Den indhegnede fold op af den 
ukrainske landsby lukkes op ned til Stark stien, som 
BD’s ponyer kan gå på  i 8 uger om sommeren. 
Naturplejegruppen kunne evt. lave kvashegn, så 
der ikke opsættes meget ekstra hegn på Tippen.  
Det blev besluttet, at Børnenes Dyremark 
indsender forslag til partnerskabet.  
 
Forslag 3: Der indsættes 3 shetlandsponyer til at 
afgræsse Sommerfugleengen i 3 uger efter 
blomstring.  
 
Grøn Agenda Sydhavn modsatte sig forslaget om 
ponyer på Sommerfugleengen med argumentet 
om, at området er et igangværende biodiversitets-
forsøg med naturpleje uden græsning og fordi 
opsøgende ponyer på så lille et indhegnet område 
vil forhindre offentlighedens frie adgang.  
Det blev besluttet, at Børnenes Dyremark 
indsender forslag til partnerskabet. 
 
Det blev vendt, hvorvidt det er hensigtsmæssigt 
med en forsøgsordning med tamme heste, når 
anbefalingen går på vilde heste. Børnenes 
Dyremark tilføjede hertil, at de ikke er interesseret i 
at have vilde heste, og at der i så fald skal findes en 
anden aktør.  
 
Evt. vilde heste på Tippen udskydes til fremtidig 
drøftelse.  
 
Kvæg: 
 
Der er praktik og økonomi i at indføre kvæg på 
Tippen.  
 
Der er stor forskel på kvæg. Store Hereford vs. små 
Galloway.  
 
Børnenes Dyremark vil ikke stå for det. Derfor skal 
der potentielt findes ny aktør. 
 
Der var bekymring for brugervenlighed, og at det 
kunne blive en dårlig sag. Hertil at det vil være en 
stor formidlingsopgave. Det var dog ikke udelukket 
at få kvæg på Tippen på sigt.  
 
Udskydes til fremtidig drøftelse.  
 
Adgangsforhold/brugere/publikum:  
 
Det blev drøftet, hvordan brugere vil reagere på 
ændringerne. Der var enighed om, at 
kommunikation, naturformidling og 
borgerinddragelse var essentielt.  
 



Det blev hertil nævnt, at det kan blive en større 
magnet end det vil skræmme. Det har været 
tilfælde andre steder. Det kunne man høste 
erfaringer fra.  
 
Lokaludvalget foreslog et borgermøde i starten af 
næste år. Bymiljøudvalget vil gerne stå for at 
arrangere det. Der var bred opbakning til dette.  
 
Forsøgsordning med geder kunne evt. bruges på 
borgermøde.  
 
Naturskolen vil bidrage ift. kommunikation.  
 
 
 
 

b. Sammenlæg
ning af 
folde? 
(herunder 
hensyn til 
cykeltrafik 
(evt. 
trafiktælling?
), økonomi 
(færister), 
forslag om 
forsøgsordni
ng med pop-
up folde, 
tidshorisont) 
(15 min) 

 

 Grundet anlægsarbejde forventes der år med 
yderligere trafik på Tippen (2025-2027 er der 
anlæg ifm. sporbaneudvidelse).  
 
Det vil kræve godt og solidt forarbejde, men det er 
lykkedes ude på Naturpark Amager.  
 
Københavns Kommune ville skulle ind over, da det 
er deres cykelstier, som der ville skulle gå dyr på, 
hvis det blev besluttet at fjerne hegn.  
 
Enighed om at vente med evt. trafiktælling.  
 
Hundeejere kunne også blive udfordring, hvis der 
ikke er folde uden dyr.  
 
Det ville kræve klar kommunikation og 
borgerinddragelse. Der er mange holdninger i 
bydelen.  
 
Det blev besluttet, at det indtil videre er en vision, 
at foldene slås sammen. Udskydes til fremtidig 
drøftelse.  
 

c. Afbrænding 
af arealer? 
(herunder 
godkendelse
r, hensyn til 
brugere, 
tidshorisont) 
(15 min) 

 

  
Der var opbakning til at udføre forsøgsvise 
afbrændinger. 
 
Det vil kræve en række tilladelser. Herunder vil 
brandmyndighederne skulle godkende.  
 
Afbrændingerne anbefales i februar/marts 
allerede.  
 
Det blev besluttet, at der arrangeres et forsøg med 
afbrænding i starten af 2024.  
 
Naturplejegruppen/Erik står for det praktiske og 
Rie for det papiradministrative (godkendelser mv.)  
 



(DETTE BLEV ÆNDRET EFTER MØDET, HVOR 
NATURPLEJEGRUPPEN TRAK SIG SOM 
TOVHOLDER PÅ AFBRÆNDINGEN) 
 

d. Forslag: 
Besøg hos 
Paul Maslen 
fra Teknik- og 
Miljøforvaltni
ngen og/eller 
Høje 
Gladsaxe 
kommune 
for at 
indhente 
erfaringer (5 
min) 

 

 Der var opbakning til at få sat aftaler om besøg på 
Amager Fælled i stand. Til foråret så der er lyst kl. 
16.  
 
Det blev besluttet, at Bymiljøudvalget gerne må 
inviteres med på dette besøg.  
 
Eibhlin står for det.  
 
Det blev drøftet om der kunne inviteres en 
fagperson fra Høje Gladsaxe til et borgermøde.  
Det blev besluttet, at der ventes med at tage stilling 
til dette til efter besøget på Amager Fælled.  
 

4. Kommende 
plejeplans form 
(omfang, forfattere 
mv.)  
 

Evt. udskydes 
til 
ekstraordinæ
rt 
partnerskabs
møde? 

Udskudt 

5. Beslutning om 
forlængelse af 
nuværende 
plejeplan indtil ny 
plejeplan træder i 
kraft (5 min) 
 

 Godkendt.  

6. Kommunikation/nat
urformidling/bruger
møder jf. 
partnerskabsaftale 
(se desuden 
vedhæftede indspil 
fra Lone Ørskov) (3 
minutter) 

 

  
 
 
 

a. Behov for 
fælles 
kommunikati
onsstrategi. 
Særligt hvis 
der skal ske 
større 
ændringer 
på Tippen. 
Nedsætte 
arbejdsgrup
pe på sigt? 
(10 min)  
 

Rummelighe
d og retning 

Der var enighed om behov for at udarbejde fælles 
retningslinjer for kommunikationen omkring 
Tippen.  
 
Lige nu er der mange forskellige Facebook-
grupper, hvor man får forskelligt information. Det 
kan være forvirrende og misvisende for brugere.  
 
Herunder bør hver partner repræsentere sig selv 
ved navn på sociale medier.  
 
Behov for kommunikation forankres neutralt. Evt. 
hos tovholder (lokaludvalgssekretariatet) 
 
Eibhlin foreslog en fælles Facebookgruppe, hvor 
hver partner har sin egen side, de kan dele fra.  
 



Det blev besluttet, at der nedsættes en 
arbejdsgruppe, der kigger både det principielle 
(retningslinjer) og det konkrete (skiltning).  
 
Arbejdsgruppen består af: Eibhlin (til det 
principielle), Erik, Lone, Chrisser, Lars Michael. 
 
  
Arbejdsgruppen udarbejder code-of-conduct og 
kommer med forslag til fælles platforme.  
 

b. Skiltning. 
Forslag: Der 
nedsættes 
en 
arbejdsgrup
pe, som man 
kan sende 
input til. Se 
vedhæftede 
henvendelse 
med input 
(10 min) 

 

Skabe 
tydeligere 
formidling 
for brugere 
af Tippen 

Det blev besluttet, at ovennævnte arbejdsgruppe 
kommer med forslag til skiltning på Tippen, som 
tages med på næste partnerskabsmøde.   
 

7. Navngivning af 
områder på Tippen 
(kaldenavne) + evt. 
nyt kort. (10 min) 

 

Fremadrettet 
procedure 
for 
navngivning  

Alle kaldenavne skal godkendes af partnerskabet. 
Input sendes til tovholder senest en uge før 
partnerskabsmøde.  
 
Naturplejegruppens kort med navne tages op på 
næste møde 
 

a. Grøn 
Agenda 
Sydhavn har 
forslag til 
navngivning 
af 
Biodiversitet
sområde 2: 
”Tornsangere
ngen” (se 
vedhæftede 
forslag). 
Andre input 
bedes 
fremsendes 
inden 
mødet. Evt. 
afstemning 
(5 min) 

 

 Godkendt.  

8. Ny arbejdsplan for 
de to kommende 
kalenderår 
(udarbejdes efterår 
i ulige år) (se 
tidligere arbejdsplan 
vedhæftet) 

 

Evt. udskydes 
til 
ekstraordinæ
rt 
partnerskabs
møde? 

Udskudt 



9. Nyt fra By & Havn (5 
min) 
 

 Tom Saxlund er ikke i By & Havn længere. Nu er der 
kommet ny chef: Mette Mylin.  
 

a. Evt. nyt om 
bekæmpelse 
af mink? 

 

 By & Havn arbejder på sagen 

10. Året der gik-
orienteringer. Se 
vedhæftede 

 

Evt. 
udskydes? 

Udskudt 

11. Orientering om 
aktiviteter på Tippen 
2024 
 

Evt. 
udskydes? 

Udskudt 

12. Kort orientering om 
påvirkning fra 
sporbaneudvidelse 
og Valby 
Skybrudsprojekt (5 
min) 
 

 Ann orienterede om projekterne.  
 
Der vil være en periode på 4-5 år med 
anlægsarbejde med både Valby Skybrudsprojekt + 
sporbaneudvidelse. Etableringen af Valby 
Skybrudsprojekt går i gang første halvdel af næste 
år. 
 
Sporbaneudvidelsesprojektet kommer til at starte 
ved rundkørslen, hvor man kører ind til Valby 
parken og ned langs Tippen. Der skal bankes 
sponsvægge ned, som medfører, at den biologiske 
passage brydes.  
 
Anlægsloven er lige nu i høring.  

- Der er ikke taget stilling til, om der skal laves 
miljøkonsekvensvurdering endnu.  

- Muligvis anlægger man kun et spor, men 
gør plads til fjerde spor på sigt.  

 
Der skal bygges nye broer. Særligt relevant for 
denne her gruppe kunne være at anbefale at ny bro 
har faunapassage.  
 
Opfordring til at skrive høringssvar.  
 
Lokaludvalget planlægger borgermøde.  
 

13. Evt. (3 min) 
 

 Alle henvendelser og input bedes rettes til 
tovholder/Eibhlin, som deler i partnerskabet.  
 

 

Referater, arbejdsplan, samarbejdsaftale, adfærdskodeks m.v. ligger online:  

Partnerskabet Tippen Syder | Kgs. Enghave Lokaludvalg (kk.dk) 

 

 

https://kongensenghavelokaludvalg.kk.dk/Tippensyder

